
Porto Alegre, Brazílie 
Klinická stáž IFMSA 
Jméno účastníka: Luisa Härtlová 
Termín: červenec 2017 
 
 
Příjezd 
Do Porto Alegre (POA) jsem cestovala letadlem. Letenku jsem kupovala dost dopředu, tzn. už 
v prosinci, i když jsem ještě přesně nevěděla, do jakého brazilského města. Koupila jsem si letenku do 
Ria se společností KLM za 16 000 Kč tam i zpět s přestupem v Amsterdamu a byla jsem velmi 
spokojená, tuto společnost mohu jen doporučit. Let z Amsterdamu trval 11,5 h, pouze čekání na 
navazující letadlo se pravděpodobně vyhnout nedalo. Cestou do Brazílie jsem v Amsterdamu čekala 
pouze cca hodinu, nicméně zpáteční cesta trvala v podstatě 3 dny, což moc příjemné nebylo. Pak už 
jsem jen dokoupila letenku z Ria do POA zhruba za 1500 Kč. Cesta proběhla bez komplikací  
a v sobotu ráno 1.7. jsem stála na letišti v POA, kde na mě čekal můj goodfather.   
 
Ubytování 
Bydlela jsem v rodině u studentky pátého ročníku. Měla jsem vlastní pokoj s koupelnou a perfektní 
servis, co se týče jídla, komfortu i transportu do nemocnice. Dům byl součástí obytného komplexu 
s obří zdí, ostnatým drátem a security, dovnitř se dalo dostat jen s čipovou kartou, říkají tomu 
condomidium. Výhodou bylo, že součástí též bylo kadeřnictví, salón krásy, 3 bazény a fitcentrum, kam 
jsem si chodívala zaběhat na pás. V domě pracovala paní, která nám každý den vařila a uklízela, což 
je v Brazílii relativně normální, protože je zde málo pracovních možností. Takže pokud si to rodina 
může finančně dovolit, často této možnosti využívá. Tak tomu bylo i v rodině, kde jsem bydlela.    
  
Stáž 
V Porto Alegre se nacházejí 4 fakulty medicíny, na výběr jsem měla ze dvou fakult. Moje volba byla 
univerzita PUCRS (Pontifícia Universidade Católica do Rio Grande do Sul), nemocnice Hospital Sao 
Lucas da PUCRS. Můj výběr padl na transplantační chirurgii, což se ze začátku nezdálo jako dobrý 
nápad. Protože transplantace (především ledvin) nejsou příliš časté, byla jsem přidělena na oddělení 
nefrologie. Na interním oddělení jsem původně spíše být nechtěla, ale ve výsledku jsem byla 
spokojena. Byla mi přidělena mladá lékařka, která se mnou strávila celý měsíc. Byla bezvadná, všichni 
říkali, že je lovely a taky byla . Viděla jsem také, jak funguje hemodialýza, což bylo velice zajímavé. 
Přece jen jsem ale chtěla vidět něco více z chirurgie, takže po té, co jsem vyslovila své přání  
o chirurgii, bylo mi umožněno od druhého týdne chodit částečně na nefrologii a částečně na obecnou 
chirurgii. Nejvíce se provádělo odstranění žlučníku, ale dále jsem také viděla např. neurochirurgickou 
operaci, císařský řez a také transplantaci ledvin, z čehož mám asi největší zážitek . 
Celkově hodnotím tuto praxi jako velmi užitečnou, zajímavou a zábavnou, velice mile mě překvapili 
profesoři z nefrologie, kteří byli vstřícní, trpěliví a snažili se mi odpovědět na jakoukoliv otázku  
a celkově byli velice přátelští.  
  
Město 
Porto Alegre se nachází na jihu Brazílie, ve státě Rio Grande de Sul. Město má přes milion obyvatel, 
což není na Brazílii nic neobvyklého. U města se nachází řeka Guaíba, na které je prý vidět nejhezčí 
západ slunce v Brazílii, hezký byl. Centrum města je hezké, koloniální. Ve městě se nachází spousta 
zeleně a parků, což bylo příjemné. Veřejná doprava fungovala jinak než v ČR, jízdní řády ve fyzické 
formě neexistovaly, orientovat se dalo pouze podle internetu.  

 
Stravování 
Přes týden jsem se stravovala převážně v nemocniční jídelně, přičemž cena za jeden oběd byla 
7 realů (cca 50 Kč). Mimo to jsem se stravovala převážně s rodinou, u které jsem bydlela. Pro oblast, 
kde jsem se nacházela, bylo typické grilované maso churrasco a výborné ovocné šťávy suco, 
typickými přílohami k hlavním jídlům byly rýže a fazole. Brzy jsem zjistila, že brazilské pivo je velmi 
drahé a nepříliš dobré.  
 

 
Cestování 
V Brazílii jsem po skončení stáže zůstala ještě dalších 14 dnů, kdy jsem navštívila vodopády Iguacu, 
město Salvador, národní park Chapada Diamantina a město Rio de Janeiro. Vše pro mne byl 
nezapomenutelný zážitek.    



 
Celkové zhodnocení 
Svou stáž hodnotím velmi pozitivně, zkušenost s chodem nemocnice byla velmi zajímavá, setkala 
jsem se s mnoha vstřícnými a milými lidmi, načerpala nové znalosti. Největším hendikepem pro mě 
osobně byla neznalost portugalštiny, která mě často omezovala v konverzaci, především v nemocnici. 
Brazílie určitě stojí za navštívení, pokud budete mít čas a peníze, stojí za to zde zůstat déle a poznat 
další kouty této krásné země. 
 

Rady a tipy 

 určitě si zařiďte brazilskou SIM kartu s internetem 

 pokud budete mít internet v mobilu, jezděte jedině Uberem, ne taxíkem, je to mnohem 
bezpečnější a levnější 

 pokud budete váhat, jaké město si vybrat, tak na jihu doporučuji město Curitiba či 
Florianapolis 

o Curitiba – ekonomicky nejvyspělejší město Brazílie 
o Florianapolis – krásné přímořské město 

 nemusíte si vozit adaptér do zásuvky, mají stejné zásuvky jako u nás 

 je dobré umět aspoň trochu portugalsky, zdaleka ne všichni mluví anglicky 
 

Kdybyste měli nějaké další otázky, neváhejte mě kontaktovat na emailu: luisa.hartlova@seznam.cz. 

Hodně zdaru při výběru stáže !  
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